

## **Acta 6 24\_06\_24**

Sara G., Arnau, Mireia, Annael, Ali, Cris Llull, Miquel, Arena, Riu, Sara C., Lalo, Thea  
15:30-17:40h

6 mans per fer feina a Cases Noves (posar oli a les finestres)+ 1 per cuinar

### **Ordre del dia**

#### **1. Actualització persones que considerem que han deixat el grup (5 min)**

A sa trobada de maig es varen repartir les persones amb qui xerrar per oficialitzar la sortida. Sara G. va xerrar amb na Nena i bé, ella considera que tampoc està participant i li pareix bé estar fora i sortir dels canals de comunicació. Vol mantenir-se en contacte personal amb algunes persones i anar alguna vegada a fer pa. Si en el futur li ve de gust tornar, ja ho xerrarem.

Carles va xerrar amb en Carles Mas i diu que també vol sortir de moment. Seguim compartint relacions personals, porcs i matances.

En Miquel va xerrar amb en Pep i diu que també vol sortir de moment.

Les tres persones ja no estan a les llistes de correu. En Pep ja ha sortit del Telegram i les altres dues no ho sé.

#### **2. Actualització càrrec cures (?) (10-5 min)**

A la sessió de s'horabaixa de sa trobada de maig es va xerrar sobre la participació d'en Nèstor. Persones deien que havia complit "els mínims", que s'havia anat comunicant. Alguna persona que conviu amb ell i altres dues de Nyàmera varen comentar pors sobre la seva responsabilització amb un càrrec. Des de cures es vol abordar aquesta situació de malestar a casa Bous, que pot afectar també al grup, i ja hem xerrat per trobar data, encara que pareix que serà molt enfora.

Cures ja ha xerrat amb en Nèstor també de forma independent.

Més tard, na Thea demana perquè la participació d'en Nèstor és un tema del grup, perquè ella no ha vist que no hagi participat a Nyàmera, encara que si li va ser una preocupació.

Tornam a xerrar del tema i decidim que les persones presents de Bous no volem que Nyàmera tracti conjuntament la conversa amb en Nèstor. N'Arena ho comentarà amb ell individualment i Bous seguirà les seves converses a casa, perquè cap de nosaltres troba que no estigui complint amb les responsabilitats que s'ha agafat.

Es fa un recordatori sobre si algú té alguna necessitat individual, ho pot dir a la comissió.

**3. Sistema d'aportacions\*** (continuació de les dinàmiques sobre economia de maig) (1h)  
(Del correu) \*Conversa sobre el sistema d'aportacions: us explic una mica i així qui vulgui hi pot anar pensant, o bé si qualcú no pot venir a la reunió i em vol fer arribar la seva opinió ho pot fer per correu (només a mi per no saturar).

El sistema d'aportacions actual és anònim (cadascú posa la quantitat de doblers que pot aportar i/o que considera adequada a través del pot del rebost), no és necessari que l'aportació sigui proporcional al consum que fa aquella persona dels productes del rebost, entre totes hem de cobrir el pressupost total que se'ns fa arribar trimestralment i per poder-nos orientar vàrem

decidir incloure al pressupost quants euros és el pressupost per persona si el dividim entre les membres que feim servir més el rebost (18). Es demana que qui pugui aportar a principi de trimestre per no anar devent doblers a membres o proveïdors, però es pot aportar de la manera que es vulgui: tota l'aportació de cop, anar posant cada setmana o cada mes o de forma irregular... També es remarca que no només serveix per comprar productes, també hi ha despeses generals.

**Com ens sentim amb el sistema actual d'aportacions? Els darrers anys han anat sortint idees de canvis, què en pensam de:**

**- Que les aportacions no siguin anònimes?**

Tupa i Miquel estan ok amb l'anonimat, però, posant menys, es sentirien més còmodes fent-ho visiblement.

Arena diu que li va bé, però es demana si això fa que es mantingui el tema com a tabú.

Sara C. va sentir tensió quan hi va haver dèficit. Es demana si el fet de fer-ho visiblement, afavoriria posar més doblers qui en té més.

Cris Llull diu que si es fa d'una altra manera, pot haver-hi gent que se senti incòmode.

Sara G. diu que pot incomodar-se quan vegi que una persona aporta poc, tenint menys despeses i càrregues, tenint por d'entrar en una fiscalització que ara no existeix. Sortirien coses que ara no surten, tant bones, com dolentes.

Sara C. i si ho deixam com fins ara, que ha anat bé.

Ali diu que està còmoda si són anònimes com fins ara i que també li va bé visibilitzar-les. Li agradaria trobar la manera en la qual tothom pugui decidir si fer-ho visible o no, sense que qui no ho faci rebi pressió.

Sara G. i Arnau diuen que si es fa visiblement, podem jutjar les aportacions de les altres persones.

Arena proposa que el càrrec de tresoreria enregistri aquesta informació i si algú la vol consultar, ho faci al registre.

Ali es demana si el càrrec de tresoreria no serà neutral quant a judicis, si només té aquesta persona la informació, com comentaven na Sara i n'Arnau.

Anaël diu que es podia fer proporcionalment al sou.

Sara G. comenta que no és només el sou, que també són les despeses i altres càrregues.

Mireia diu que fa coseta perquè si ja funciona així, perquè canviar-ho.

Sara C. per què apareix aquesta possibilitat de canvi? Serà que ens vol dir alguna cosa...

De part de na Viktori: li agrada la idea que deixin de ser anònimes i això pot obrir la porta a converses sobre economia i que sigui un tema a tractar col·lectivament de forma més oberta.

Arnau diu que vàrem tancar Nyàmera per treballar temes internament, com economia, i si no és ara, quan ho farem?

Miquel diu que si és una economia compartida, la transparència i la confiança són claus

Thea diu que aquesta confiança farà que si creiem que altres no paguen "com trobam", ho podrem dir.

Arena diu que xerrar d'això ens donarà més possibilitat a xerrar sobre la compensació econòmica amb hores de feina.

Tupa, després de la trobada de maig, es va sentir molt emocionada per rebre confiança per explicar la seva situació econòmica complicada.

Mireia diu que pot ser la gent que té menys se sentirà còmode i la gent que té més estarà més incòmode.

Comentam que a la trobada va sortir que costa més visibilitzar qui té més que qui té menys. Arena diu que no creu que canviï tant el funcionament, i que si està enregistrat visiblement, qualsevol ho podrà consultar, per si algú vol anar a xerrar amb altres de les seves situacions econòmiques.

Lalo diu que a la trobada de maig va sortir quedar-se amb l'anonimat i que avui no està sortint tant aquesta idea. Proposa que qui ho vulgui fer transparent, ho digui a tresoreria, i queda ja enregistrat. No ens convenç molt aquesta proposta.

→ **Tresoreria, economia, cures i facilitació recolliran aquestes informacions (i qui vulgui comentar i aportar, que ho faci pel canal i amb les persones amb més implicació que millor li avgi) perquè puguin fer propostes de com avançar, tenint en compte aquests judicis i pors que hem comentat que poden sorgir (si algú vol unir-se a la gestió i/o enviar les seves propostes, són benvingudes).**

**- Que es posi un criteri de quantitat a aportar (entre un mínim i un màxim, proporcional als ingressos...)?**

De part de na Viktori: està oberta a posar una quantitat si el grup vol, però creu que podríem entrar en establir certs criteris de forma poc justa.

No volem entrar molt a això ara.

Ens pareix bé, a més de saber les despeses totals, saber quina és la divisió teòrica per persona.

Amb relació a aquesta divisió teòrica, n'Arnau planteja que li aniria bé seguir sabent-la, per calcular les aportacions, sabent que pot haver-hi persones que en posin menys, per fer-se els càlculs.

**- Que es tengui en compte també les hores de feina aportada?**

De part de na Viktori: li sembla bé tenir en compte les hores de feina, perquè sol coincidir que qui fa més feina, és qui menys aporta econòmicament.

Ali diu que no vol que les hores que dedica a les feines de Nyàmera tinguin un preu, com per saber que si fas x hores, pagues x menys.

Arnau diu que estem intentant separar el menjar dels doblers i aquesta proposta seria com transformar-ho en salaris.

Sara G. diu que qui menys porti econòmicament, podria sentir que ha de fer més feina.

Miquel considera que la seva aportació a Nyàmera i la seva feina està molt mesclada, i que les feines que fa suposen moltes hores, que no es veuen.

Arena està d'acord amb el que s'ha dit, però es planteja que té sentit que algunes tasques es puguin remunerar. Diu que algunes tasques podrien passar a producció, que li pugui posar preu i Nyàmera decidir si vol pagar aquell producte o no.

→ **Fer visibles les hores de feina associades a diferents tasques.**

→ **Fer propostes de productes i feines abans de voler comanar-les des de Nyàmera.**

#### 4. Pressupost 3r trimestre (?) (5 min i més info per correu)

Lalo diu que ha augmentat a 20 el nombre teòric de persones que consumim del rebost. Fa un resum del correu que ha enviat i l'actualitzarà en acabar el trimestre.

##### + Repàs 2n trimestre 2024 (Abril, Maig i Juny):

(Del correu) Encara queden 15 dies de juny però diria que hem gastat dins del previst. Hem baixat de consum de verdures i no hem tingut imprevistos. Potser de menjar ens passarém un poc però no massa.

De aportacions crec que també hem anat molt be, com al trimestre anterior. S'ha de dir que gaudim de un "colchón" de uns 500€ sobrants del 1er trimestre, que sembla que en aquest segon no baixaran. Ja os faré un comentari més exhaustiu el més que ve, quan tanquem trimestre.

De moment, si vol·leu fer una ullada a s'excel d'aquest trimestre, el trobau aquí:

<https://nextcloud.pangea.org/apps/files/files/8689213?dir=/Economia/2024&openfile=true>

##### + Proposta de pressupost 3er trimestre 2024 (Juliol, Agost i Setembre):

(Del correu) Menjar: 900€ he augmentat 100 ja que pareix que ens estem passant.

Productes llar: 250 com a l'anterior

Verdures: 1300 baixo 100€ ja que pareix que amb la nova configuració estem agafant menys verdures (i tenim menos extras).

Ous: 240€, igual que a l'anterior

Autoprod. Porcs: 500€ (igual)

Autoprod. Alcohol: 0 € (no hi ha previsió de gasto)

Autoprod. Assecador: 0 € (no hi ha previsió de gasto) S'han d'afegir un poc de doblers: 50€

Autoprod. llenya: 0€ (no hi ha previsió de gasto)

Autoprod. kèfir de llet: 0 € (no s'està fent)

Autoprod. Altres: deix 100 € un poc per varis

Rebost: mantenim 15 € per la gelera

TOTAL: 3555€, que entre 20 persones (he augmentat 2 al càlcul) surtiria a uns 180€ (menos que al trimestre anterior). Com sempre la divisió és orientativa, comptant amb les 20 persones que consumeixen més.

→ **Pau proposa anar afegint una partida per EPI's per fer llenya i ens pareix ok.** Lalo xerrarà amb en Pau per acordar sa patida a destinar.

Link al excel del 3er trimestre 2024 per si voleu fer una ullada:

<https://nextcloud.pangea.org/apps/files/files/9015575?dir=/Economia/2024>

Thea volia fer espirulina i com que l'estiu estarà un poc fora, començarà a fer-ho al setembre.

#### 5. Llistes necessitats i oferiments (20 min)

L'actualitzam (també amb info de na Linda).

Si algú no hi era i vol actualitzar-la, es troba [aquí](#).

## 6. Torn lliure de paraula (10 min)

- Na Tupa i na Sara estan en contacte per proposar **anar a fer feina a ca seva** a la pròxima trobada.
- Fa dos mesos, na Tupa va proposar pensar la possibilitat de declarar la xarxa antiracista. Ha estat xerrant amb en Justin, que pertany a una **xarxa antiracista a Mallorca, [Kal Melanina](#)**. Al juny faran una jornada (estan encara cercant un espai). Amb nosaltres, volia quedar pel juliol per fer la xerrada, fora d'una trobada. Estem esperant la seva proposta de dates. Comentam que el juliol pot haver-hi menys gent i establím que a partir de 12 la farem, si no hi arribam, proposarem dates més endavant.
- Cris Lull: **rebost**: té dubtes sobre les persones responsables de contactar i de comprar productes. No sempre han de ser les mateixes qui comanen i qui compren (per a això es pot demanar col·laboració al grup).  
De part de na Nora: vol proposar que qui hi vagi a fer voluntariat a Terranostra, també pugui **comprar productes**. Comentam que no tothom quan va a Terranostra pot endur-se la compra. **Nora**: ens la poden preparar o l'hem de preparar nosaltres a la tenda? Sa benzina d'aquest desplaçament es pot pagar!  
Tupa pot encarregar-se de ser qui compra a Ismax i Argui amb el CIF d'en Pep.
- Pilar diu que per salut ara està amb una dieta que li fa no consumir alguns productes del rebost i haver de comprar-ne d'altres. A posteriori Ali demana: alguns es podrien comprar conjuntament, si els volem?
- Qui es va apuntar a la comissió d'**aniversari** per octubre? Sara C, Tupa, Arnau
- Ali ofereix ajuda a na Tupa per buidar el seu correu electrònic per poder rebre els butlletins i diu que ja ho ha fet, però que sí necessita ajuda amb el nexcloud.